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Geachte voorzitter, 

Recentelijk is een brief met mijn beleidsvoornemen de NOx-emissiehandel in te 

trekken aan uw Kamer aangeboden (Kamerstuk 27 664, nr. 79). Naar aanleiding 

van deze brief heb ik van uw Kamer een lijst met vragen ontvangen (ingezonden 5 

april 2012, kenmerk 27664-79/2012D15016). Hierbij doe ik u de antwoorden op 

deze vragen toekomen. 

 

Reactie op de vragen van de leden van de fractie van de VVD  

De leden van de VVD fractie stellen de vraag wanneer de overgangsregeling zal 

worden aangeboden aan de Tweede Kamer. De planning is om deze in de herfst 

van 2012 aan te bieden, tegelijkertijd met het wetsvoorstel houdende de 

intrekking van NOx-emissiehandel. 

 

Voorts vragen de leden zich af welke administratieve en bestuurlijke lasten worden 

voorzien voor de bedrijven, die doordat ze onder de NOx-emissiehandel vallen, op 

dit moment een vrijstelling hebben voor de emissie–eisen voor middelgrote 

stookinstallaties. Deze additionele administratieve en bestuurlijke lasten zullen 

vrijwel nul zijn. Vergunningplichtige bedrijven zullen vergunningplichtig blijven, 

meldingsplichtige bedrijven meldingsplichtig. Deze bedrijven zullen door het 

vervallen van NOx-emissiehandel niet naar een categorie met zwaardere 

administratieve lasten verschuiven. Er vervallen juist administratieve lasten, 

namelijk die lasten die gepaard gingen met NOx-emissiehandel. 

 

Reactie op de vraag van de leden van de fractie van de PvdA 

De PvdA stelt een vraag over de stand van zaken rond de Programmatische 

Aanpak Stikstof (PAS). Mijn collega, de Staatssecretaris van Economische Zaken, 

Landbouw en Innovatie, zal u een brief over de stand van zaken toezenden. 
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Reactie op de vragen van de leden van de fractie van het CDA 

Het CDA stelt een reeks vragen: 

 

1. Het CDA vraagt zich af of een cap & trade systeem beter had kunnen wer-

ken. Een cap-and-trade systeem geeft zekerheid dat wordt voldaan aan 

het doel voor totale emissies. Ook een cap-and-trade systeem zou echter 

worden doorkruist door verplichtingen uit de IPPC-Richtlijn en Richtlijn in-

dustriële emissies, die op zich waarschijnlijk al voldoende zijn om de emis-

siedoelen te halen. Daarnaast is ook de prijsvorming onder een mogelijk 

Nederlands cap-and-trade systeem erg gevoelig voor de prijsfluctuaties 

ten gevolge van een variërende export van electriciteit, die op een relatief 

kleine markt als de Nederlandse een belangrijke omvang hebben. 

2.  De CDA fractie stelt de vraag welke ruimte de IPPC-Richtlijn biedt. De 

IPPC-Richtlijn en de Richtlijn industriële emissies verplichten het toepas-

sen van de Beste Beschikbare Technieken. Deze verplichting geldt onge-

acht of NOx-emissiehandel wordt voortgezet of niet. Wat betreft de vraag 

over de gevolgen van de overgangsregeling: Ik studeer nog op de over-

gangsregeling voor middelgrote stookinstallaties. De regeling zal u, gelijk-

tijdig met het wetsvoorstel houdende de intrekking van NOx-emissiehandel 

worden aangeboden. Bij die aanbieding zal ik ingaan op de gevolgen. Bij 

het waarderen van de gevolgen is relevant dat de bedrijven, die vanwege 

hun kleinere omvang niet onder de NOx-emissiehandel vielen, wel reeds 

moeten voldoen aan de NOx-emissie-eisen uit het Besluit emissie-eisen 

middelgrote stookinstallaties (BEMS).  

3. Wat betreft de milieudoelen kan ik u verzekeren dat het kabinet zich houdt 

aan internationale verplichtingen ten aanzien van de luchtkwaliteit en de 

grensoverschrijdende luchtvervuiling. Mijn voornemen om dit instrument 

in te trekken verandert niets aan deze doelen. 

4. De CDA fractie vraagt een inschatting van de gevolgen voor reeds gekoch-

te emissierechten. In de Wet milieubeheer is geregeld, dat sparen, lenen 

en overdragen alleen mogelijk is voor kalenderjaren die binnen een tijdvak 

liggen waarvoor prestatienormen zijn vastgesteld. Het in het Besluit han-

del in emissierechten opgenomen tijdvak gaat niet verder dan 2013. Voor 

2014 geldt aldus geen prestatienorm. Dit brengt met zich, dat het lenen 

van NOx-emissierechten van 2014 en het ten behoeve van 2014 overdra-

gen of sparen voor NOx-emissierechten, op de grond van de Wet milieube-

heer niet mogelijk is. 2013 is daarom het laatste jaar waarvan kan worden 

geleend, waarvoor kan worden gespaard en ten behoeve waarvan kan 

worden gekocht. 

Aangezien het kabinet op 12 maart 2012 aan de Tweede Kamer (Kamer-

stukken II 2011/12, 27 664, nr. 79) en kort daarna aan de betrokken 

deelnemers per brief de mededeling heeft uitgedaan, dat het NOx-

emissiesysteem wordt ingetrokken, kan er van uitgegaan worden dat dit 

voor de betrokken bedrijven voorzienbaar was.  
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Gezien de voorzienbaarheid van de beëindiging van het NOx-

emissiehandelsysteem, wordt er van uitgegaan, dat met het volledig ver-

vallen van het NOx-emissiehandelssysteem „de voorraad‟ NOx-

emissierechten van de bedrijven die onder het handelssysteem vallen, nul 

is. Het bovenstaande betekent dat er geen sprake zal zijn van individuele 

of buitensporige consequenties voor inrichtinghouders wegens een over-

schot aan NOx-emissierechten in verband met gespaarde, geleende of ge-

kochte NOx-emissierechten. 

Reactie op de vragen van de fractie van de SP 

De leden van de SP fractie vragen zich af waarom ik de prijs van NOx- 

emissierechten niet verhoog. Een emissiehandelssysteem is bedoeld om een 

bepaald doel te halen tegen zo laag mogelijke kosten. Het verhogen van de prijs 

ligt dus niet voor de hand. Het daadwerkelijke alternatief, namelijk het 

aanscherpen van het doel, zou een aanscherping betekenen ten opzichte van 

internationale afspraken, die voor Nederland als dichtbevolkt land al voldoende 

uitdagend zijn. Zelfs in het hypothetische geval dat daar wel voor wordt gekozen, 

speelt bij dit specifieke financiële instrument het risico dat een significante 

aanscherping een zeer hoge en fluctuerende prijs tot gevolg zou kunnen hebben. 

 

De leden van de SP fractie vragen zich af of het systeem niet “te slap” was 

opgezet om te lukken. Dat is niet zo. De allocatienorm onder NOx-emissiehandel is 

gedaald van 68g/GJ in 2005 naar 38g/GJ nu. Het is dus niet zozeer de te “slappe 

opzet”, maar de interactie met de emissie-eisen die volgen uit de IPPC-Richtlijn en 

binnenkort de Richtlijn industriële emissies, die heeft geleid tot het beperkte 

effect.   

 

De leden van de fractie van de SP merken terecht op dat er nog steeds sprake is 

van een aanzienlijke milieudruk door stikstofdepositie. De emissie van 

stikstofoxiden door Nederland is tussen 1990 en 2010 met 51% gedaald, de 

emissie van ammoniak zelfs met 66%. Ook voor de nabije toekomst verwacht het 

RIVM nog een verdere daling, met name van de emissie van stikstofoxiden. Dit 

komt door een breed palet aan maatregelen, zowel bij de industrie als bij andere 

bronnen. Voorbeelden hiervan zijn de implementatie van de Richtlijn industriële 

emissies, de voortschrijdende werking van het BEMS en de introductie van de 

Euro-6/VI emissie-eisen voor voertuigen. Ook in het kader van de 

Programmatische Aanpak Stikstof zullen maatregelen worden uitgevoerd1. 

Overigens is het niet mogelijk om een lijn te trekken tussen maatregelen gericht 

op technische aanpassingen en financiële instrumenten, omdat in de regel 

financiële instrumenten als doel hebben om bepaalde technische aanpassingen 

rendabeler te maken.  

 

De leden van de fractie van de SP willen weten of het bedrijfsleven niet de “winst” 

uit de administratieve lasten vermindering moet inzetten voor NOx-reductie.  

Ik vind dat de overheid moet zorgen voor slimmere en efficiëntere regelgeving, 

zonder burgers of bedrijven daarvoor betaling te vragen.  
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 Kamerstuk 30 654, nr 99 
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Desondanks zullen de betrokken bedrijven wel degelijk een inspanning moeten 

leveren om hun stikstofemissie te blijven reduceren, door te voldoen aan de eisen 

uit de Richtlijn industriële emissies of BEMS.  

 

Reactie op de vragen van de fractie van GroenLinks 

De leden van de fractie van GroenLinks willen weten of het systeem niet te 

verbeteren valt. Ik verwijs hierbij naar mijn antwoord op de vraag van de fractie 

van de SP over een hogere prijs en de vraag van de fractie van het CDA over cap-

and-trade. Er is, gezien de bestaande Europese regelgeving over 

luchtverontreiniging door de industrie, geen ruimte voor een additioneel 

Nederlands systeem dat goed functioneert. 

 

GroenLinks maakt zich zorgen over het halen van het huidige NEC plafond voor 

NOx. In 2010 bedroeg de emissie van stikstofoxiden volgens de laatste opgave 

van het RIVM 276 kiloton, een overschrijding van 6% van het emissieplafond van 

260 kton. Een raming van de emissie in 2011 is nog niet beschikbaar. Zoals ik uw 

Kamer in juni 2011 heb gemeld2, is het overschrijden van het plafond te verklaren 

door het niet goed functioneren van Europese maatregelen. Dit probleem dient 

dan ook met Europese regelgeving te worden opgelost en niet nationaal tot dure 

aanvullende maatregelen te moeten leiden. Deze boodschap hebben vorige kabi-

netten en heeft ook dit kabinet aan de Commissie overgebracht.  

 

Het is mij duidelijk dat GroenLinks het betreurt dat de Europese Commissie niet 

eerder met een voorstel voor een nieuwe NEC Richtlijn is gekomen. De Commissie 

is nu bezig een voorstel te maken voor de herziening van het volledige luchtkwali-

teitsbeleid. Pas als het herziene beleid bekend is, kan ik bepalen wat de beleids-

opgave is voor Nederland, en hoe deze moet worden verdeeld tussen verschillende 

sectoren. Omdat de nieuwe beleidsdoelstellingen niet bekend zijn, kan ik nog geen 

inschatting geven van de economische kosten en ecologische baten van het nieu-

we beleid. 

 

De leden van de fractie van GroenLinks vragen zich af of ik niet te snel opgeef in 

het Europese krachtenveld, om de NOx-emissiehandel te verdedigen. Er is geen 

sprake van snel opgeven: Nederland heeft zich jarenlang consistent ingezet om 

ruimte te maken voor het Nederlandse NOx-emissiehandelssysteem, binnen de 

IPPC-Richtlijn en de Richtlijn industriële emissies. Nederland stond daarin echter 

alleen. 

 

De Europese Commissie heeft een studie laten doen naar een mogelijk Europees 

Emissiehandelsysteem. De ruime meerderheid van de lidstaten, waaronder landen 

als Duitsland en Frankrijk, waren kritisch, hoewel de studie kostenbesparend po-

tentieel liet zien. Met name het feit dat er zo kort na het akkoord over de Richtlijn 

industriële emissies werd nagedacht over een nieuwe systeemwijziging stuitte op 

verzet.  

 

 

 

 

 

 

                                                
2
 Kamerstukken 28 240, nr. 112. 
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De Commissie heeft klaarblijkelijk geconcludeerd dat het geen zin heeft om op 

korte termijn verder te gaan met dit onderwerp. Ook ik zie in de nabije toekomst 

geen mogelijkheden. Het Europese krachtenveld zal zich eerst richten op een goe-

de implementatie van de Richtlijn industriële emissies.  

Daar wil ik een bijdrage aan leveren door te pleiten voor betere BBT-

Referentiedocumenten. Dat helpt zowel het milieu als het level playing field. 

 

Hoogachtend, 

 

DE STAATSSECRETARIS VAN INFRASTRUCTUUR EN MILIEU, 

 

 

 

 

 

Joop Atsma 

 

 

 

 


